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 Modern Drama-Instructor : Dr. Ibrahim El shinnawy 

 3rd  Lecture-Modern Drama 

A DOLL’S HOUSE 

 High Tragedy About Ordinary People in Everyday Prose 
Ibsen's contribution to the theatre, says a critic, was threefold, 
and in each respect the drama owes more to him than to any 
other dramatist since Shakespeare.  

 مساهمةعادٌه.  حداثبؤ عادٌٌن ناسلأ عالٌةه تراجٌدٌ ٌوم كل النقاد كما ٌقول 
 له ٌدٌن  بالدراما المهتمٌن من واي اضعاف ثلاثة كانت المسرحب ابسن

  . كسبٌرش منذ اخر كاتب أي من اكثر بالفضل
 Firstly, he broke down the social barriers which had previously 

bounded it. He was the first man to show that high tragedy could 
be written about ordinary people and in ordinary everyday prose. 

 اول كان. السابقب حاصرهت كانت التً الاجتماعٌه الحواجز بكسر قام اولا 
 سٌاق فً عادٌٌن اشخاص ٌكتبها ان ٌمكن العالٌه التراجٌدٌا ان ٌبٌن شخص

 . العادٌه الاٌام

 Before lbsen, tragedy had concerned itself with kings and 
queens, princes or princesses.  

 والامٌراتراء الام والملكات الملوكب التراجٌدٌاهتم ت كانت ابسن قبل  . 
 lbsen showed that high tragedy did take place at least as 

frequently in back parlors as in castles and palaces.  

 من كثٌر فً الاقل على تحدث ان ٌمكن القوٌه التراجٌدٌا ان ابسن اظهر 
 فً تحدث كما((الفقٌره والحواري الازقه أي)) الخلفٌه الصالات فً الاحوال
 .  والقلاع القصور
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 He was, of course, not the first dramatist to attempt this, 
but he was the first to write a tragedy about ordinary 
people that proved a tremendous success.   

 كتب من اول كان لكنه,  بالمحاوله ٌقوم درامً كاتب اول هو ٌكن لم بالطبع 
 . باهرا نجاحا حققت عادٌٌن ناس عن تراجٌدٌا

 No Artificialities of Plot; and Creation of Complex 
Characters  

 معقدةشخصٌات خلق , والارض من صطناعًا لا 
 His second great contribution was technical.  

 تقنٌه كانت الرائعه الثانٌه مساهمته . 
 He threw out the old artificialities of plot.  

 الدرامٌه الحبكه فً قدٌمال التصنع من تخلص .  

 Equally important was his third contribution: he 
developed the art of prose dialogue to a degree of 
refinement which has never been surpassed; not 
merely the different ways people talk, and the 
different language they use under differing 
circumstances, but that double-density dialogue 
which is his peculiar legacy, the sub-text, the 
meaning behind the meaning. 

 والصقل النقاء من لدرجه الحوار فن طور: الاهمٌه بنفس هً الثالثه مساهمته 
,  الناس بها ٌتحدث التً المختلفه الطرٌقه مجرد لٌس. ابدا تجاوزها ٌتم لم

 الحوار ذلك لكن,  المختلفه الظروف ظل فً بها ٌتحدثون التً المختلفه واللغه
 من الكامن والمعنى,  الفرعً النص, الغرٌب ارثه هو كان والذي المزدوج

 . المعنى وراء
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 Ibsen's Deep Understanding of human Character and 
Human Relationships 

 البشرٌه والعلاقات الانسانٌه للشخصٌه العمٌق ابسن فهم : 
 But none of these technical contributions explains the 

continued life of lbsen's plays on the stage today.  

 ابسن مسرحٌات بقاء استمرار فسرت التقنٌه المساهمات هذه من أي ولا لكن 
 .الحاضر وقتنا الى الساحه على

 Ibsen's enduring greatness as a dramatist is due not to his 
technical innovations, but to the depth and subtlety of his 
understanding of human character (especially feminine 
character), and, which is rarer, of human relationships.   

 ادت لكن,  التقنٌه ابتكاراته الى تإدي لم دراما بككات المستمره ابسن عظمة 
( النسائٌه الشخصٌات خصوصا) الانسانٌه للشخصٌه فهمه ودقة عمق الى

 . الانسانٌه العلاقات من, نادره كانت والتً
 He created a succession of male characters of a size and strength 

that represent a challenge to any actor-s-Brand, Peer Gynt, 
Oswald Alving, characters who defy shallow or clever acting but 
who, worthily interpreted, offer as rewarding experiences as it is 
possible to receive in a theatre.  

 ممثل لأي تحدٌا تقدمل وقوه حجم ذات الذكورٌة الشخصٌات من سلسله خلق 

 اذكٌ أوسطحٌا  بالنٌابة ٌتحدون الذٌن .((Peer Gynt, Oswald Alving))ممتاز

 فً تلقًأن  الممكن من أنه كما الخبرات كمكافؤة تقدم جدارة, تفسر على لكنبالنٌابة 
 .مسرح

 Yet so delicate was lbsen's understanding of human relationships 
that a selfish actor can only partially succeed in these roles.  

 فً جزئٌة بصورة نجحٌ أن ٌمكن أنانً فاعلك البشرٌة العلاقات بسٌنأ فهم دقٌقة بعد 
 .الأدوار هذه
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 Unless the relationships with the other characters are right, the 
performance fails.   

 حق على الأخرى الشخصٌات مع العلاقات تكن لم ما الأداء ٌفشل  

 

A Doll's House- Key Facts المسرحيه في هامه نقاط  

 full title  ·  A Doll’s House  

 الدمٌه بٌت:العنوان 
 author  · Henrik Ibsen 

 ابسن هنرٌك: الكاتب 
 type of work  · Play 

 مسرحٌه:  العمل نوع 
 genre  · Realistic, modern prose drama 

 عصرٌه واقعٌه دراما:  النوع 
 language  · Norwegian 

 النروٌجٌه:  اللغه 
 time and place written  ·  1879, Rome and Amalfi, Italy 

 اٌطالٌا,  أمالفًو روما,  9781:  النص كتابة ومكان زمن . 
 date of first publication  ·  1879  

 9781:  مره لاول النشر تارٌخ 
 tone  · Serious, intense, somber 

 كئٌبه, حاده,  جاده:  اللهجة 
 setting (time)  · Presumably around the late 1870s  S 

 (المشهد زمان ) 9781 اواخر تقرٌبا:  الوقت 

 setting (place)  · Norway 

 (المشهد زمان ) النروٌج لمكان:ا 
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 protagonist  · Nora Helmer 

 هٌلمر نورا:  البطل 
 major conflict  · Nora’s struggle with Krogstad, who threatens 

to tell her husband about her past crime, incites Nora’s journey 
of self-discovery and provides much of the play’s dramatic 
suspense. 

 عن زوجها ٌخبر بان ٌهددها والذي,  كروقستاد مع نورا صراع:  الرئٌسً عالصرا 
 من الكثٌر وٌقدم الذات لاكتشاف برحلتها لتقوم نورا فٌحرض اقترفتها التً جرٌمتها
 . الدرامً التشوٌق

 Nora’s primary struggle, however, is against the selfish, stifling, 
and oppressive attitudes of her husband, Torvald, and of the 
society that he represents. 

 و,القمعٌه زوجها وتصرفات الخناق وتضٌٌق الانانٌه ضد كان الرئٌسً نورا صراع 
 . ٌمثلونه الذي والمجتمع تورفالد

 rising action  · Nora’s first conversation with Mrs. Linde; 
Krogstad’s visit and blackmailing of Nora; Krogstad’s delivery of 
the letter that later exposes Nora. 

 نوره وابتزاز كروقستاد زٌارة, لٌندا السٌدة مع لنوره محادثه اول- الابرز الحدث  ,

 . لاحق وقت فً نوره تكشف التً للرساله كروقستاد واحضار
 climax  · Torvald reads Krogstad’s letter and erupts angrily. 

 غاضبا وٌثور كروقستاد رسالة تورفالد ٌقرأ - الذروة . 
 falling action  · Nora’s realization that Torvald is devoted not to 

her but to the idea of her as someone who depends on him; her 
decision to abandon him to find independence. 

 انها لفكرة ولكن لها لٌس جهده كرس تورفالد بان نوره ادراك - السقوط حدث 
 . استقلالٌتها على لتحصل تهجره بان قرارهاو, علٌه تعتمد شخص
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 themes  · The sacrificial role of women; parental and filial 
obligations; the unreliability of appearances 

 الابناء تجاه التزاماتها,  والمضحً الفدائً المرأه دور:  المواضٌع . 

 motifs  · Nora’s definition of freedom; letters 

 الرسائلللحرٌة نورا تعرٌفا :الدوافع ,. 
 symbols  · The Christmas tree; New Year’s Day 

 الجدٌده السنه راس ٌوم,  المٌلاد عٌد شجرة: الرموز . 

 foreshadowing  · Nora’s eating of macaroons against Torvald’s 
wishes foreshadows her later rebellion against Torvald. 

 ٌنبئ او ٌنذر تورفالد زوجها لرغبة خلافا للحلوى نورا أكل:  الدلالات او الانذار 
 . زوجها ضد لاحقا سٌحصل الذي بتمردها

 

The Title and Its Significance واهميته العنوان   
 The play has an appropriate title.  

 فعلا ٌناسبها عنوان لها المسرحٌه  . 
 The word "doll" means a woman without any will or mind of her own, 

a passive and subservient woman For eight long years Nora bas been a 
passive and obedient Wife to Helmer, always conforming to his ideas, 
opinions, and tastes.  

 امراه, مستقل تفكٌر او شخصٌه او اراده أي لها لٌس امرأه لىا تشٌر او تعنً(( دمٌه)) كلمة 
 توافق,  لهٌلمر ومطٌعه سلبٌه زوجه نورا كانتف طوٌله سنوات لثمانً وخاضعه سلبٌه

 . وذوقه وآرائه أفكاره دائما وتطبق
 He has always treated her as a pet and  as his property.  

 أملاكه من وكشئ ألٌف حٌوان انها لو كما ٌعاملها دائما كان . 
 His attitude towards her has always been possessive, as If she wholly 

belonged to him and had no individuality of her own.  

 استقلالٌه أي لدٌها ولٌس اكلٌ الٌه تنتمً انها لو كما,  تملكً دائما كان تجاهها تصرفه . 
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 She has always accepted that position.  

 الوضع بهذا تقبل كانت الوقت طوال  . 
 Thus Nora has all these years been a "doll" and she has been 

living in a doll's house.  

 ً( دمٌه بٌت) فً تعٌش وكانت( دمٌه) الثمانً السنوات تلك طوال كانت نورا بالتال 
 But at the end Nora rejects her role as Helmer's "doll-wife" and, 

forsaking him, goes into the world outside in order to have a 
first-hand experience of life to establish her own identity and to 
discover her own potentialities. 

 الى تذهب, عنه وتتخلى لهٌلمر دمٌه كزوجه هادور نورا ترفض النهاٌه فً لكن 
 الخاصه هوٌتها لتإسس الحٌاة فً الخاصه تجربتها تحصل لكً الخارجً العالم

 . الخاصه امكانٌتها ولتكتشف
 

A Modern Tragedy   الحديثة((  المأساة))  التراجيديا 

 Ibsen called his play a modern tragedy, and a modern tragedy it 
surely is.  

 كذلك بالفعل وهً,  حدٌثه تراجٌدٌا بانها المسرحٌه هذه ابسن وصف  . 
 It is a tragedy because it has a sad ending, with Nora leaving not 

only her home and her husband but even her children, in order 
to face an uncertain future. 

 اٌضا ولكن وزوجها لبٌتها نورا هجرل فقط لٌس , حزٌنة نهاٌة لها لان مؤساة انها 
  .  مضمون وغٌر المعالم واضح غٌر مستقبلا لتواجه,  أطفالها

  It is a tragedy because it depicts the break-up of a family and 
the disintegration of the domestic life of a couple.  

 للزوجٌن الاسرٌه الحٌاة وتفكك العائله انفصال تصور لانها مؤساة انها . 
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 It is modern because it departs from the old style of writing 
tragedies. 

 ً(.المآسً) التراجٌدٌا لكتابة القدٌمه الطرٌقه عن بعٌده لأنها حدٌثه ه 

 Tragedy before Ibsen used to deal with kings, queens, princes, 
princesses, army generals and so on.  

 والامٌرات الامراء, الملكات,  الملوك تتناول ان اعتادت ابسن قبل التراجٌدٌا -
 .. وهكذا الجٌش جنرالات او ضباطال

 But Ibsen’s tragedy deals with midd1e-class characters. 

 المتوسطه الطبقات من شخصٌات تتناول ابسن ٌكتبها التً التراجٌدٌا لكن  . 
 Besides, tragedy was previously written in verse, but here is 'a 

tragedy in prose, and in everyday prose at that.  

 تراجٌدٌا هنا لكن,  شعري بشكل تكتب سابقا التراجٌدٌا كانت , ذلك جانب الى 
  . العادٌه الحٌاة او العادي الٌوم سٌاق ومن,  النثر بطرٌقة مكتوبه

 The play is modern also in so far as its message is concerned 
and so far as its technique is concerned. 

 كتابتها اسلوب و رسالتها ماتتضمنه على بناء عصرٌه حٌةالمسر اٌضا .  
The Story   القصة 

 A Doll's House is the story of Nora and her husband Helmer.  

 هٌلمر وزوجها نورا قصة هً الدمٌه بٌت  . 
 They have been married for about nine, years and" have three children.  

 اطفال 3 ولدٌهم سنوات1 تقرٌبا منذ متزوجون .  
 Eight years ago Nora had borrowed some money from a man called Krogstad' 

against a promissory note on which she had forged  signature of her father 
who. Was supposed to be a surety for the repayment of the loan.  

 اٌصال ورقة مقابل كروقشتاد عىٌد رجل من المال بعض نورا اقترضت سنوات 7 منذ 
 لإعادة كروقشتاد الضامن هو ٌكون ان المفروض من كان الذي والدها توقٌع علٌها زورت
 .  للقرض دفعها
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 Nora had found it absolutely necessary to obtain this loan. 

 القرض على تحصل لكً ضروري كان التصرف ذلك ان نورا وجدت حٌث . 

 Her husband had fallen critically ill and the doctors bad advised 
her to take him away to a warm climate. 

 مكان فً هادئه اجازه فً تؤخذه بؤن نصحوها والاطباء بشده مرض قد زوجها كان 
 . دافئ طقس ذو

  Having no money and desperately anxious to save her 
husband's life by taking him to Italy she had raised this loan.  

 الى اظطرها اٌطالٌا الى بؤخذه زوجها لانقاذ ٌائس بشكل والمحاوله المال توفر عدم 
 .  القرض هذا اخذ

 Her husband had fully recovered. 

 تام. بشكل زوجها تعافى  
  Since then Nora has regularly been paying monthly 

installments to Krogstad against the principal amount and the 
interest accruing thereon. 

 لكروقشتاد الاصلً المبلغ اقساط شهري بشكل تدفع نورا كانت الوقت ذلك منذ 
 . علٌه المترتبة والفوائد

 However, she has never told her husband about the loan, about the 
purpose for which the loan was taken, about the terms of the loan, 
and about the monthly payments she has been making.  

 او,  المال اقترضت اجله من الذي الهدف عن او,  القرض عن ابدا زوجها تخبر لم,  ذلك مع 
 تدفعها كانت التً الشهرٌه الاقساط عن ولا,  القرض شروط عن

 Nor has she ever had any notion that in forging her father's signature 
she had committed a serious criminal act.  

 خطٌره جرٌمه اقترفت قد والدها لتوقٌع بتزوٌرها انها ابدا تعلم تكن لم  . 
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 Now after eight years, Krogstad needs Nora's help to save his job in a 
bank of which Nora's husband has been appointed the manager.  

 افٌه هعٌن الذي البنك فً وظٌفته لتنقذ نورا لمساعدة كروقشتاد  ٌحتاج , سنوات 7 بعد الان 
 .  له كمدٌر نورا زوج

 As Nora finds it impossible to help Krogstad, he reveals Nora's secret 
transaction with him and the fact of the forgery to her husband 
through a letter. 

 السرٌه نورا معاملات عن ٌكشفف - كروقستاد تساعد ان المستحٌل من انه نورا وجدت عندما 
 . رساله طرٌق عن لزوجها معه

 Helmer becomes furious with his wife for having been guilty of 
the crime of forgery.  

 التزوٌر جرٌمة لارتكابها زوجته مع عنٌفا هٌلمر ٌصبح . 
 Nora is shocked by her husband's attitude.  

 زوجها. تصرف من نورا تصدم  
 She had thought that he was capable of making any 

conceivable sacrifice for her sake, but she finds that he is a self-
centered man. 

 رجل انه اكتشفت لكنها,  اجلها من تضحٌه باي القٌام على قادرا كان انه تعتقد كانت 
  . انانً

  She also finds that he is incapable of living 'up to the moral 
principles which he has always been professing loudly and 
emphatically.  

 تاعتقد طالما التً الاخلاقٌه المبادئ حسب العٌش على قادر غٌر انه اكتشفت اٌضا 
 . علٌها اكدبهاو

 Her love for him drops dead, and she leaves him and also her 
children. 

 اٌضا واطفالها هو وتتركه,  له حبها ٌموت 
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A Variety of Themes in the Play- المسرحيةب الموضوعات تنوع   

 A Doll's House deals with a variety of themes.  

 الموضوعات من العدٌد ٌتناول الدمٌه بٌت  . 
 The most important theme, of course, is the liberation of the 

individual from the shackles and restraints of custom -and 
convention.  

 والتقالٌد العادات ومعوقات قٌود من الفرد حرٌة, اهمٌه الاكثر الموضوع بالطبع  . 
 More emphatically, the theme is the assertion of her rights by a 

wife.  

 الزوجه شخصٌة خلال من حقوقها على تؤكٌد هو الموضوع, قاطع بشكل  . 
 Nora who has remained passive and self-effacing for eight years 

ultimately asserts herself and becomes an individual in her own 
right. 

 بكامل ٌتمتع فرد وتصبح نفسها بتغٌٌر تقوم سنوات لثمانً سلبٌه ظلت والتً نورا 
 . حقوقه

 Taking this aspect of the play, we can confidently affirm that A Doll's 
House is a feminist play, even though Ibsen denied this fact.  

 مسرحٌه هً(الدمٌه بٌت) مسرحٌة ان ثقه بكل نإكد, المسرحٌه من الجانب هذال بالنظر 
 .  الحقٌقه هذه ٌنكر ابسن ان من بالرغم,  نسائٌة

 Then there is the theme of filial duty which is embodied in the person 
of Mrs. Linde who sacrificed her personal happiness for the sake of her 
old and sick mother (and also for the sake of her two younger 
brothers). 

 السعادة لها ضحوا الذٌن لٌنده السٌدة ٌهشخص فً ٌتجسد الذي الأبناء واجب موضوع هناك ثم 
 الأصغر ٌنهاأخو من اثنٌن أجل من وأٌضا) كبار السن والمرضى والدتها أجل من الشخصٌة

  (.سنا
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 The Story of a woman's Liberation from Conventional Restraints 

 والتقاليد العادات قيود من رأةالم تحرر قصة 

 A Doll's House, written by a Norwegian dramatist, is a play in three 
Acts. 

 فصول ثلاثة فً, نروٌجً مسرحً كاتب كتبها((  الدمٌه بٌت)) مسرحٌة  . 
  It was written in 1879 a time when women were completely 

subservient 'to their husbands.   

 كامل بشكل زوجها امرة تحت المراه فٌه كانت الذي الوقت فً 9781 عام كتبت  . 
 No matter how much a husband might love his wife, she was regarded 

by him in those days as his property.  

 الخاصه ممتلكاته من الاٌام تلك فً ٌعتبرها كان, لزوجته الزوج حب مدى عن النظر بغض  . 
 In other words, a husband looked upon his wife as his possession. 

 له ملك وكانها زوجته الى ٌنظر كان الزوج,  اخرى بارهبع  . 
  Custom and convention demanded that she should be guided 

completely by her husband and should in all respects adjust herself to 
his ideas, views, opinions, and tastes. 

 نفسها بتكٌٌف تقوم وان لزوجها تماما منقاده تكون ان لها لابد انه والتقالٌد العادات جعلت 
  . واذواقه آرائه,  نظره وجهاتو,  أفكاره مع تماما

 This meant that a woman had no opportunity to develop her own 
mind and her own individuality.  

 وشخصٌتها عقلها لتطوٌر فرصه أي لها ٌكن لم المرأه ان هذا عنى  . 
 A Doll's House tells the story of a woman called Nora who, after having 

lived  as a conventional kind of wife to her husband for nine years or 
so, ultimately decided to liberate .herself from the restraints under 
which she had been living contentedly .and without complaint. 

 كزوجه سنوات لتسع عاشت ان بعد,  نورا اسمها امرأه قصة تحكً الدمٌه بٌت مسرحٌة 
 ان وبدون. تقٌدها كانت التً القٌود من نفسها تحرر ان قاطع بشكل قررت,  لزوجها تابعه

 . تشتكً
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 In order to liberate herself, this woman took the extreme step 
of leaving her home, her husband, and even her three children.  

 وزوجها منزلها بمغادرة خطوه أصعب المرأه هذه اتخذت,  نفسها تحرر ان اجل من 
  . الثلاثه واطفالها

 She went into the world outside to get a first-hand experience 
of life and to discover her own potentialities. 

 امكاناتها لتكتشف الخاصه تجربتها على لتحصل الخارجً للعالم خرجت . 
 

A model Question 
1- Ibsen………….. The social barriers which previously bounded 

drama. 

 الدراما قبل من ٌحدها التً الاجتماعٌة الحواجز..............  إبسن. 
A- settled 
B- broke own 
C- fixed 
D- established 
The correct answer is ( B ) 

 


